



الاتحاد البرلماني الدولي

Inter-Parliamentary Union

INTER-PARLIAMENTARY UNION

جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية

الأمانة العامة البريطانية

إلكترا غارفي-آدامز، مجلس العموم

مجلس العموم، قصر ويستمنستر

لندن، SW1A 0AA المملكة المتحدة

رقم الهاتف: 0867 20 7219 (44)

البريد الإلكتروني: garvieadamse@parliament.uk

www.asgp.co

الأمانة العامة الفرنسية

كابوسين كابون

الجمعية الوطنية

126، شارع الجامعة

75355 باريس SP 07، فرنسا

رقم الهاتف: 65 66 63 40 1 (33)

البريد الإلكتروني: ccapon@assemblee-nationale.fr

www.asgp.co/fr

الرباط، 30 أيلول/سبتمبر 2022

حضرة الأمناء العامين،

حضرة الزملاء،

مع اقترابنا من افتتاح الدورة الـ 145 لجمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية في كيغالي، أود أن أطلعكم على آخر المستجدات حول مشروع إنشاء دليل لأفضل الممارسات للبرلمانات الرقمية، كما اقترحت اللجنة التنفيذية في اجتماع جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية في نوسا دوا (آذار/مارس 2022).

ووفقاً لقرار اللجنة التنفيذية، تطوع فريق من الأمناء العامين لتشكيل فريق عامل برئاسة السيدة تياوا، نائب الأمين العام لبرلمان جنوب إفريقيا. وقد اجتمع الفريق عدة مرات منذ دورة فصل الربيع من أجل صياغة مذكرة توضيحية واستبيان وتحديد جدول زمني مؤقت لإنشاء دليل لأفضل الممارسات.

وقد حظي المشروع بدعم نشط من مركز الابتكار في البرلمان التابع للاتحاد البرلماني الدولي، الذي أعرب له عن امتناني البالغ.

وسيقدم مشروع الاستبيان والجدول الزمني المؤقت لإنجاز المشروع إلى اللجنة التنفيذية في كيغالي، ثم تقدمها السيدة تياوا إلى الجمعية. وفي حالة الموافقة على الاستبيان، يرسل إلى جميع أعضاء الجمعية مباشرة بعد الدورة



التي ستعقد في كيغالي. هدفنا هو استكمال التحليل الأول لردودكم على الاستبيان بحلول فصل الربيع، بفضل مساعدة مركز الابتكار في البرلمان.

أعلم أنه يمكنني الاعتماد عليكم لمشاركة الاستبيان مع الموظفين الأكثر كفاءة للإجابة في برلمانكم. وسيكفل ذلك أن يكون دليلنا لأفضل الممارسات أداة مفيدة لجميع أعضاء الجمعية.

مع أطيب التمنيات،

نجيب الخدي

رئيس جمعية الأمناء العامين للبرلمانات الوطنية

(التوقيع)



ASSOCIATION DES SECRETAIRES GENERAUX DES PARLEMENTS
ASSOCIATION OF SECRETARIES GENERAL OF PARLIAMENTS

Secrétariat français :

Capucine Capon
Assemblée nationale
126, rue de l'Université
75355 Paris 07 SP, France
Tel: (33) 1 40 63 66 65
e-mail: ccapon@assemblee-nationale.fr
www.asgp.co/fr

British secretariat:

Elektra Garvie-Adams, House of Commons
House of Commons, Palace of Westminster
London SW1A 0AA United Kingdom.
Tel: (44) 20 7219 0867
e-mail: garvieadamse@parliament.uk
www.asgp.com

Rabat, 30 September 2022

Secretaries General,
Dear colleagues,

As we draw closer to the opening of the 145th session of the ASGP in Kigali, I would like to update you on the project to create a best practice guide for digital parliaments, as proposed by the Executive Committee at the ASGP meeting in Nusa Dua (March 2022).

In accordance with the decision of the Executive Committee, a group of Secretaries General volunteered to form a working group, led by Ms Tyawa, Deputy Secretary General of the South African Parliament. The group has met several times since the Spring session in order to draft a concept note, a questionnaire and to determine a provisional timetable for the creation of the best practice guide.

The project has received active support from the Centre for Innovation in Parliament (CIP) of the Inter-Parliamentary Union (IPU), to whom I am immensely grateful.

The draft questionnaire, and the provisional timetable for completion of the project, will be submitted to the Executive Committee in Kigali, then presented to the Association by Ms Tyawa. If the questionnaire is approved, it will be sent to all members of the Association directly after the session in Kigali. Our aim is to complete a first analysis of your responses to the questionnaire by Spring, thanks to the assistance of the Centre for Innovation in Parliament.

I know I can count on you to share the questionnaire with the personnel in your parliament who are most competent to answer. This will ensure that our best practice guide will be a useful tool for all members of the Association.

Yours sincerely,

Najib EL KHADI
Président de l'ASGP